
 

Snižování rozpočtu Akademie věd je útokem na veřejný prostor a 
krokem do rozvojového světa 

Společné tiskové prohlášení lídrů pražské a středočeské kandidátky Strany zelených 

V Praze a ve Středních Čechách 15. srpna 2009  

Podporujeme čtvrteční prohlášení fóra „Věda žije“ namířené proti návrhu Rady pro výzkum, 
vývoj a inovace, v jehož důsledku se má podpora Akademii věd snížit v příštích třech letech o 
polovinu. Vidíme v tom nejen snahu o likvidaci Akademie věd, ale v důsledku celého základního 
výzkumu. V obecné rovině jde o nelítostný útok na další oblast veřejného prostoru ze strany 
silného průmyslového sektoru s vlivem v některých politických stranách.  

Osobně vnímáme zejména aktivizaci studentů a mladých vědeckých pracovníků, jejich 
sdružování do fór v desítkách ústavů Akademie. V mnohém nám to připomíná situaci před 
dvaceti lety, kterou jsme sami aktivně zažili jako tehdejší studenti vysokých škol a Akademie. I 
tehdy stáli mladí vzdělaní lidé v první řadě občanského hnutí, které se nehodlalo smířit s tehdejší 
neúnosnou atmosférou ve společnosti. Dokázalo se vzepřít, strhnout a získat si na svou stranu do 
té doby apatickou většinu společnosti.  

Strana zelených si je vědoma současné všeobecné nespokojenosti lidí se stavem společnosti, 
s chováním politiků a politických stran. Stejně jako na sklonku vlády komunistů se politika lidem 
zcela odcizila. Strana zelených nabízí pomocnou ruku všem těm, kteří v této době neupadají do 
apatie, ale naopak chtějí klima ve společnosti změnit. V současném tvrdém boji o veřejný prostor, 
o občanskou společnost stojíme vždy na straně zájmů veřejných a na straně aktivních občanů. 

Za zvlášť nebezpečné a zavádějící považujeme snahu vsouvat klín mezi vysoké školy a Akademii. 
Známe situaci v Praze a okolí, víme tedy, že oba typy institucí úzce spolupracují. V ústavech 
Akademie vypracovávají své diplomové a  disertační práce tisíce studentů vysokých škol, vědci 
z Akademie přednášejí na vysokých školách, vysoké školy a Akademie spolupracují ve stovkách 
projektů. Likvidací Akademie by se rapidně snížila úroveň vzdělání studentů zejména 
v experimentálních oborech, vykročili bychom rázně do rozvojového světa. 

Do Středočeského kraje míří několik rozsáhlých investičních záměrů podporovaných 
z evropských prostředků. Mají zde vzniknout nová národní a evropská centra excelence. Jsou to 
opět společné projekty vysokých škol s Akademií, navíc v úzké vazbě na aplikace, na průmysl. V 
jejich okolí již dnes rostou malé a střední podniky připravené realizovat aplikovatelné výstupy 
z vědy základní.  

Ze základního výzkumu vzešly i dva nejvýraznější české aplikační výstupy posledních desetiletí 
spojená se jmény Otto Wichterle a Antonín Holý, oba je vytvořili v ústavech Akademie. Tudy vede 
cesta mezi vyspělé země Evropy. Záleží na veřejnosti, kterou cestu podpoří v předčasných 
podzimních volbách.  
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